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В книге дан анализ основных факторов психологии фармакотерапии, препят

ствующих успешному лечению. Представлена определяющая роль сотрудни

чества (комплайенса) пациента и врача и совладания (копинга) как решающих 

факторов успеха. Особое внимание уделено двум главным причинам отказа от 

лечения: отношению пациента к побочным эффектам, пережитым или ожи

даемым (из-за отпугивающей информации в «Инструкции для пациентов»), и 

отношению к ожидаемому лечебному эффекту. Подчеркнута роль семьи в обе

спечении комплайенса. Выделено участие положительного и отрицательного 

плацебо-эффектов. Отмечена важность суеверий, измышлений и заблуждений 

в облике личности пациента и его отношения к лечению лекарствами. 

Книга адресована врачам всех специальностей и — через них — пациентам всех 

специальностей, их близким и дальним родственникам. Документ скачан с сайта Медкнига 
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A critical overview of the basic factors of the psychology of pharmacotherapy is presented. 
These factors lower efficacy of therapy. Compliance and coping are demonstrating as the 
determining elements of the success. Two reasons of the refusing drug therapy are stressed. 
First, a patient's relation to side-effects, both occurring and expected, (due to the frightening 
warnings in the 'Instructions for patients' attached to all medicines. Second, relation of a 
patient to the expected therapeutic effect. The role of the negative and positive placebo effects 
is shown. 
Patient's family is an important factor in emphasized. The role of patient-doctor relationships 
and relation of a patient to drug therapy is shown. A dominating importance of superstitions, 
fabrications, delusions and mistaking in the personality traits is shown. This book is of special 
interest for practicing doctors of all professions as well as for patients and their relatives. 
50 references. 
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